
دولت نمی تواند درمورد حصر کاری کند
آیت الله هاشمی رفسنجانی درباره احتمال دیدار روحانی و اوباما گفت: »در این شرایط اصلًا احتمالش هم 
نیست. وقتی رهبری مخالف باشند، آقای روحانی این کار را نمی کنند. حتی آن تلفنی که کردند، در آنجا به ایشان 
فشار آمد که تلفن کردند«. رئیس  مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت وگو با »آفتاب نیوز« درباره آینده 
روابط ایران و آمریکا اظهار کرد: »اگر آمریکایی ها عقل به خرج بدهند و درست عمل کنند، می توانند به جای 

صفحه ۳خوبی برسند. من راه حلش را این می دانم که آمریکایی ها مدتی باید نرمش نشان بدهند« ...
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برخی بی تدبیری ها کشورمان را در چاله و چاه تحریم انداخته بودچرا حج لغو شد؟

دعواهای جناحی حاشیه ای را رها کنیم
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در جریان سفر کاروان تدبیر و امید به استان آذربایجان 

غربی در جمع مردم ارومیه با اشاره به انتخابات های اخیر گفت: مردم در جریان انتخابات اخیر اعلام 
کردند که خواهان رشد و ترقی هستند و نه شعارهای بی محابایی که بتواند رابطه مردم را با جهانیان 

با شکاف مواجه کند. وی با اشاره به برخی بی تدبیری هایی که کشور را به چاه تحریم انداخته بود 
تصریح کرد: اولین گام دولت یازدهم این بود که دروازه هایی که دشمن بر روی ملت ایران بسته 

بود و راه صادرات و رونق اقتصادی را با اعمال تحریم ها مسدود کرده بود، با برداشتن تحریم گشود. 
صفحه ۳صفحه ۳صفحه ۳رئیس جمهور همچنین با تأکید بر اینکه امروز روزی نیست که ... صفحه ۳

رئیس ســازمان حــج و زیارت با افشــاگری 
کارشــکنی عربســتان در موضــوع حج، از 
محتوای 11 بند منفی تحکم آمیز سعودی ها 
در تفاهم نامــه ای که دولت ایــران حاضر به 
امضای آن نشد، پرده برداشت. وی ممنوعیت 
نصب پرچم ایران روی ساختمان ها، ممنوعیت 
اســتقرار چادرهای امداد و نجــات ایران در 
مسیرها، ممنوعیت برگزاری مراسم ها ازجمله 

صفحه 2دعای کمیل ازجمله موارد ...

جــواد کریمی قدوســی دربــاره 
اختلاف هــای اصولگرایان و علی 

لاریجانی  ...

مســعود پزشــکیان با اشــاره به 
بعضی اشــکال ها در مجلس نهم 

گفت: مثلا  ...

ســخنگوی شــعبه یک بررسی 
اعتبارنامه های مجلس از تصویب 

تمامی اعتبارنامه ...

لاریجانی 
خلاف مواضع ما 

عمل نکند

تصمیماتی که 
با شعور آدم 

بازی می کرد

اعتبارنامه 
 قاضی پور 

تایید شد

یک ذهن نازیبا!
صفحه 4

 هدف وزیر خارجه سعودی از تکرار 
ادعاهای واهی علیه ایران چیست؟



دوشنبه 10 خرداد  ماه 21395

چه کسانی در حوزه علمیه خرم آباد تنش آفریدند؟
هفته گذشته در جریان سخنرانی حســین الله کرم در حوزه علمیه خرم آباد، عده ای که به گفته شاهدان عینی همراه 
خود وسایلی مثل شوکر، باتوم و گاز اشک آور داشتند، در اعتراض به خانواده هاشمی با طلاب درگیر شدند. اتفاقی که 
به گفته شاهدان مصدومیت 5 طلبه را در پی داشت. فرمانده سپاه استان انتساب این افراد به خود را تکذیب کرده است، 

با این حال هنوز خبری از پیگیری رسمی در این خصوص منتشر نشده است.
کار نفوذی هاســت: محمدرضا ملکشــاهی راد نماینده مردم خرم آباد در مجلس دهم در گفت وگو با »عصر ایران« 
درخصوص حوادث حوزه علمیه خرم آباد گفت: گزارش هایی که به ما رسیده است حاکی از این نیست که طلاب کتک 

خورده باشــند. اعتراضاتی انجام شده است و مقابله هایی نیز انجام شده اســت ولی ما بچه های حزب اللهی و بسیجی را می شناسیم و مقید هستند و به 
حوزه هتک حرمت نمی کنند. نماینده دوره نهم مجلس شــورای اسلامی با بیان این که "اگر هتک حرمتی به طلاب یا حوزه علمیه صورت گرفته باشد، 
این هتک حرمت را محکوم می کنیم"، اظهار کرد: ممکن است در این جلسه نقدی نسبت به برخی افراد صورت گرفته باشد و نقد اشخاص در جامعه ما 
آزاد و متداول است. ملکشاهی ادامه داد: ما منکر وقوع درگیری های لفظی که در این جلسه صورت گرفته است نیستیم و ممکن است افرادی نفوذی که 
نمی توانند شرایط مناسب را تحمل کنند به این جلسه رفته اند و باعث بهم زدن آن شده اند که ما پیگیری های لازم را برای شناسایی این افراد انجام می دهیم.
کار احمدی نژادی هاست: قربانعلی دری نجف آبادی عضو مجلس خبرگان نیز در این خصوص در گفت وگو با نامه نیوز گفت: موضوعی که باید 

به آن توجه کرد این است که از زمان احمدی نژاد همه چیز به هم ریخت. 

امید فراکسیون امید به تغییر ترکیب هیئت رئیسه دائم
با انتخاب هیئت رئیســه موقت یکی از اولین بحث هایی که به ویژه در میان اعضای فراکسیون امید که سهم کمی در 
ترکیب هیئت رئیســه موقت دارند، تفاوت ترکیب هیئت رئیسه دائم با موقت بود. بحث هایی که امروز هم ادامه یافت و 
ناظران نظرات مختلفی درخصوص آن دارند.  منتخب مردم رشت در مجلس شورای اسلامی با پیش بینی تغییر ترکیب 
هیات رئیسه مجلس در انتخابات دائمی گفت که پس لرزه های شدیدی در انتظار ترکیب هیات رئیسه موقت خواهد بود.
غلامعلی جعفرزاده اظهار کرد: پیش بینی ما این اســت که اعضای هیات رئیسه موقت در انتخابات هیات رئیسه دائم 
تا حدود 30، 40 درصد تغییر کند. دلیلش هم این است که فراکسیون امید بعد از رای نیاوردن عارف در شوک فرو رفت 

و در آن فاصله تا به خود بیاید اعضای جبهه پایداری توانستند تیم خود را در هیات رئیسه جا بیندازند. وی با بیان اینکه در انتخابات هیات رئیسه دائم آرا 
بیشتری به نفع فراکسیون امید اخذ خواهد شد، افزود: به نظر می رسد فراکسیون امید بتواند در این مرحله کرسی های بیشتری در هیات رئیسه مجلس 
در اختیار بگیرد. حسین مرعشی عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان هم در این باره اظهار کرد: برداشت من این است که در هیات رییسه 
دائمی  دوستان ما این فرصت را خواهند داشت که کرسی های بیشتری را  در اختیار بگیرند غیر از حضور یک یا دو عضو پایداری در هیات رئیسه، نقص 
دیگری را در این ترکیب نمی بینم و اصلاح طلبان باید تلاش کنند در هیات رئیسه دائم این نقص هم رفع شود. محمود میرلوحی عضو شورای مرکزی 
شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان نیز در این خصوص گفت: در حالی که میان اصولگرایان معتدل و اصلاح طلبان ائتلاف امید شکل گرفته است 

درست نیست که جبهه پایداری ها سهم بیشتری در هیأت رئیسه داشته باشند، امیدواریم ترکیب هیأت رئیسه دائم متفاوت از ترکیب فعلی باشد.

محمد جواد ظریف:
 آمریکا برای اجرای 
 تعهداتش در برجام 

جدی نیست
محمدجــواد ظریــف وزیر امــور خارجه کشــورمان 
در جلســه صبحانــه کاری بــا جمعــی از نخبــگان 
و فرهیختــگان ایرانیــان مقیــم لهســتان در هتل 
از  بایــد  کــرد:  اظهــار  ورشــو،  اینترکنتیننتــال 
شــرایط جدید کشــور به دلیل رفــع تحریم هــا باید 
 اســتفاده کنیم و همــکار های خــود را بــا کل دنیا 

افزایش دهیم. 
وی افزود: اروپا در این میــان نقش ویژه ای دارد اما 
لزوما این به آن معنا نیســت که فقــط روابط را باید به 
اروپا محدود کرد. سیاست دولت تدبیر و امید سیاست 
مثبت و تعامل سازنده با دنیا اســت. البته این به این 
معنا نیســت که توجه ما از شــرق به غــرب معطوف 

شده است. 
وی ادامه داد: امــروز طرف های غربی و بخصوص 
آمریکا در آن حدی که باید برای اجرای تعهداتشان در 
برجام جدی باشند، جدی نیستند و هنوز برخی بقایای 
ذهنی تحریم در سیستم های پولی و مالی کشورهای 
اروپایی باقی مانده اســت و این به دلیل جریمه های 
سنگینی اســت که این شــرکت ها در دوران تحریم 

متحل شدند. 
وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد: دولت آمریکا 
و دســتگاه های آن باید بــه بنگاه هــای اقتصادی 
دنیا اطمینــان خاطر بدهنــد که در تعامــل با ایران 
جریمه نمی شــوند. در حالی که ســوئیفت از همان 
روز اول برقرار شــد، اما امروز فقط ارتباط پولی وجود 
نــدارد.   وی گفت: امــروز مانعی که بــرای تعامل و 
 تبادل اقتصــادی با ایران وجود دارد، مانع وحشــت 

است. 
ظریف در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا تضمینی 
برای ادامــه راهبرد سیاســت خارجی دولــت تدبیر 
و امیــد در دولت هــای بعدی وجــود دارد؟، تصریح 
کرد: ایــن مشــکل در اکثر کشــورها وجــود دارد. 
بعنــوان مثــال اگــر در آمریــکا ترامــپ رای بیاورد 
 امــکان دارد رویــه سیاســت خارجی آمریــکا تغییر

 پیدا کند.
وزیر امور خارجه کشــورمان در پاسخ به سوالی مبنی 
براینکه اگر احمدی نژاد پلمپ های هسته ای را نمی 
شکست امروز برجام شکل می گرفت؟ خاطر نشان 
کرد: پلمپ های هسته ای را احمدی نژاد نشکست 
بلکه دولت آقای خاتمی شــکاند و نامه آن را هم من 
نوشتم. تصمیمی که امروز غرب گرفت می توانست 
سال ۲005 بگیرد. ایران اصلا در مذاکرات هسته ای 
کوتاه نیامد بلکه پیشنهادات ایران همان پیشنهادات 

سال ۲005 است.
ظریف تصریح کرد: غربی ها در همان مقطع ســال 
۲005 رفتار نامناسبی داشتند. ولی سپس از تحریم 
ها ناامید شــدند. اما ما با همان رویکرد ابتدایی خود 

حقوق خود را به رسمیت شناساندیم.
پیــش از ســخنرانی ظریــف، رامین مهمانپرســت 
سفیر ایران در لهســتان در سخنان کوتاهی با اشاره 
محدود بودن جمعیت ایرانیان مقیم لهستان، گفت: 
 تنها حــدود چهارصد دانشــجو در لهســتان زندگی 

می کنند.
وی ابــراز امیدواری کرد که این ســفر به گســترش 
اقتصــادی  زمینــه  در  بویــژه  دوجانبــه   روابــط 

منجر شود.

دعواهای جناحی حاشیه ای را رها کنیم
برخی بی تدبیری ها کشورمان را در چاله و چاه تحریم انداخته بود

حجت الاسلام والمسلمین حســن روحانی در جریان سفر کاروان تدبیر و امید 
به استان آذربایجان غربی در جمع مردم ارومیه با اشاره به انتخابات های اخیر 
گفــت: مردم در جریان انتخابــات اخیر اعلام کردند که خواهان رشــد و ترقی 
هستند و نه شــعارهای بی محابایی که بتواند رابطه مردم را با جهانیان با شکاف 
مواجه کند. وی با اشــاره بــه برخی بی تدبیری هایی که کشــور را به چاه تحریم 
انداخته بود تصریح کــرد: اولین گام دولت یازدهم این بــود که دروازه هایی که 
دشــمن بر روی ملت ایران بسته بود و راه صادرات و رونق اقتصادی را با اعمال 
تحریم ها مسدود کرده بود، با برداشتن تحریم گشود. رئیس جمهور همچنین 
با تأکید بر اینکه امروز روزی نیست که به مسائل حاشیه ای بپردازیم، تاکید کرد: 
مردم نمی خواهند که این جناح یا  آن جناح به مســائل دست دوم یا دست سوم 
بپردازند، بلکه همه آنها می خواهند به مســأله اول کشــور که رونق اقتصادی و 

اشتغال جوانان است بپردازند.

هنر این نیست که جهان را علیه خود متحد کنیم
روحانی با اشــاره به برگــزاری دو انتخابات مجلس خبــرگان رهبری و مجلس 
شــورای اســلامی، تصریح کرد: اگر اعتماد مجریان وجود نداشته باشد و اگر 

رقابت سالم برقرار نباشد، بی تردید انتخابات شکوهمند نخواهد بود.
رئیس جمهور با اشــاره به مشــارکت مردم در انتخابات اخیر، خاطرنشان کرد: 
مردم ما با 6۲ درصد در سراســر کشــور و 66 درصد در آذربایجــان غربی پای 
صندوق هــای آراء آمدند و این بدان معناســت که کشــور ما و مــردم ما گرچه 
یکصدایی را نمی پســندند و صداهای متنوع در این کشور جاری است،  در عین 

حال حاکمیت واحد ملی سراسر کشور را فرا گرفته است.
روحانی با بیان اینکه مــردم در انتخابات اخیر آری هــا و نه هایی اعلام کردند، 
اظهار کرد: مردم ســرزمین مــا در این انتخابــات مانند انتخابات ســال 9۲، 
اعلام کردند که در این ســرزمین خواهان بهبود معیشــت اند. آری آنها به این 
بود که خواهان همصدایی و وحدت مســئولین برای توســعه و رونق اقتصادی 

سرزمینشان هستند.
وی اضافه کرد: مردم به این آری گفتند که در این ســرزمین به دنبال فرهنگ و 
هویت اسلامی و ملی هستند. همچنین نه آنها به خشونت و افراطی گری بود.

رئیــس جمهور تصریح کرد: مــردم در جریان انتخابات اخیــر اعلام کردند که 
خواهان رشــد و ترقی هستند و نه شعارهای بی محابایی که بتواند رابطه مردم را 

با جهانیان با شکاف مواجه کند.
رئیس شــورای عالی امنیت ملی با تأکید بر اینکه هنر نیســت که ما به گونه ای 
عمل کنیم که دشــمنان و رقبایمان در سراسر جهان را علیه خود متحد کنیم،  

اظهار کرد: این هنر نیست که شرایطی را فراهم کنیم که کشورهایی که به طور 
سنتی سال ها با ما سابقه دوستی داشتند در شورای امنیت سازمان ملل در کنار 

خصم ما با آمریکا دست به تحریم ملت بزرگ ایران بزنند.
روحانی با بیان اینکه دنیای سیاســت عرصه امتیاز دادن نیســت، بلکه عرصه 
امتیازگرفتن و فراهم کردن شــرایط مناســب برای کار و  اشتغال مردم و حرکت 
آنها به سمت تعالی است،  اظهار کرد: چرا کاری کنیم که مردم ما از حقوق مسلم 
خود محروم بمانند؛ چرا در اســتانی مانند آذربایجان غربی با این  همه عظمت 
و همســایگی با سه کشور و در شــرایطی که از آن به عنوان دروازه ایران به اروپا 
و غرب یاد می شــود، همچنان جوانان تحصیلکرده و دانشــگاهی باید نگران 

اشتغال و کار خود باشند.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه در گذشــته برخی بی تدبیری ها در کشــور اتفاق 
افتاد، خاطرنشــان کرد: زمانی در کشــور وفور درآمد نفتی بود و نفت 147 دلار 
فروخته می شــد و ســالیانه بیش از 80 میلیارد دلار صرف واردات کالا به کشور 

می شد، اما برای مردم اشتغال فراهم نشد.

امروز روزی نیست که به مسائل حاشیه ای بپردازیم
وی با بیان اینکه مردم در این مقطع تاریخی به فکر گشــوده شدن مسیر برای 
صادرات کالاهای داخلی به کشــورهای جهان و منطقه هستند، تصریح کرد: 
اولیــن گام دولت یازدهم این بود که دروازه هایی که دشــمن بر روی ملت ایران 
بسته بود و راه صادرات و رونق اقتصادی را با اعمال تحریم ها مسدود کرده بود، 

با برداشتن تحریم گشود.
روحانی در ادامه به حضور شــرکت های مختلف خارجی در ایران و رایزنی  آنها 
گاه  هستند که  برای سرمایه گذاری در کشور اشاره کرد و گفت: مردم به خوبی آ
برای آنکه گام های لازم را برای حرکت اقتصادی در کشور برداریم، نیازمند زمان 
هستیم با این وجود می بینیم که کشورهای دیگری که در سال های گذشته سهم 
ما را از نفت و میعانات گازی گرفته بودند و ما را تحریم کرده بودند، امروز قدم به 

قدم در حال حرکت به سمت شرایط قبل از تحریم هستند.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه به لطف خدا امسال دارای رشد اقتصادی مناسبی 
خواهیم بود، اظهار کرد: در ایران به فکر اشــتغال جوانان به عنوان مهمترین 
هدف هســتیم و مردم نیز پای صندوق های رأی انتخابــات مجلس با رأی به 
نمایندگان از آنها خواسته اند که دولت و ملت و قوای سه گانه همه دست به دست 

هم بدهند تا اهداف ملی به ثمر برسد.
روحانی همچنین با تأکید بر اینکه امروز روزی نیســت که به مسائل حاشیه ای 
بپردازیم، ادامه داد: مردم نمی خواهند که این جناح یا  آن جناح به مسائل دست 

دوم یا دست ســوم بپردازند، بلکه همه آنها می خواهند به مسأله اول کشور که 
رونق اقتصادی و اشتغال جوانان است بپردازند.

به وعده خود درباره دریاچه ارومیه عمل کردم
رئیس جمهور در بخشی از صحبت های خود با تأکید بر لزوم وحدت و همکاری 
میان همه اقوام، مذاهب و ادیان موجود در کشــور، اظهار کرد: دولت یازدهم 
اجازه نخواهد داد که در ایران اسلامی فرقی میان کرد و لر و ترک و فارس وجود 
داشته باشد؛ چرا که همه ما شاخه های یک درخت تنومند به نام ایران اسلامی 

هستیم.
وی با بیان اینکه اکنون در نقطه عطف تاریخی قرار گرفته ایم، خاطرنشان کرد: 
امروز توانسته ایم از پیچ تاریخی و توطئه هایی که سال های قبل صهیونیست و 
اســتکبار علیه ما انجام می دادند و به دلیل برخی بی تدبیری ها کشورمان را در 

چاله و چاه تحریم انداخته بودند، عبور کنیم.
روحانی با تأکید بر اینکه امروز در سراســر ایران اســلامی امنیت برقرار است، 
گفت: امروز شاهدیم که امنیت و ثبات به بهترین وجه در ایران برقرار است و این 
در شرایطی است که همه اطراف ما را ناامنی، هشدار، بی ثباتی و افراطی گری 

فرا گرفته است.
رئیس جمهور کشــورمان در ادامه با اشاره به وضعیت دریاچه ارومیه با تأکید بر 
اینکه من به وعده انتخاباتی خود دربــاره دریاچه ارومیه وفا کردم، اظهار کرد: 
نخستین جلســه دولت یازدهم با موضوع توجه به شرایط دریاچه ارومیه برگزار 

شد و در آن جلسه احیاء این دریاچه عزیز مطرح گردید.
وی با تأکید بر اینکه امروز دریاچه ارومیه احیاء شده است، اظهار کرد: دریاچه 
ارومیه در شــرایطی که چنانچه وضعیت قبــل ادامه پیدا می کــرد باید با 1۲0 
سانتیمتر کاهش ارتفاع آب مواجه می شــد اما امروز به همت مسئولین و مردم 
میزان آب موجود در دریاچه ارومیه نسبت به سال ،9۲ 10 سانتیمتر بالاتر است 

و گام هایی در جهت تثبیت شرایط این دریاچه برداشته شده است.
روحانی با بیان اینکه 17 دستگاه در کشور مسئول احیای دریاچه ارومیه هستند، 
گفت: امروز دریاچه ارومیه نسبت به تاریخ مشابه در کشور 46 سانتیمتر افزایش 
آب داشته است و این بدان معناست که ما دریاچه ارومیه را احیاء خواهیم کرد.

وی در ادامه با تأکید بر اینکه تأمین امنیت کشــور در سایه توسعه فراهم خواهد 
شد خطاب به مسئولان استان آذربایجان، گفت: استان آذربایجان غربی را به 
عنوان استانی امنیتی تلقی نکنید و فکر نکنید که در این استان باید برنامه های 
امنیتی انجام شــود ؛ چرا که امنیت این اســتان و امنیت سراسر کشور در سایه 

توسعه تحقق خواهد یافت.

سوژه روزپیگیری روز

اهمیت نجات اقتصاد کشور مانند دفاع از کشور در دوره جنگ است
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام در یادداشــتی ضمن بیان دلیل ورود به انتخابات گذشته و پوشیدن لباس مقدس سپاه پاســداران، اهمیت نجات اقتصاد ایران را همانند دفاع از کشور در دوران 
جنگ تحمیلی دانست. محسن رضایی در این یادداشت نوشت: می گویند چرا از لباس پاسداری خارج و وارد انتخابات گذشته شدید؟ آیا بیرون کردن فقر، بیکاری و فساد از کشور کمتر از بیرون کردن 

ارتش متجاوز عراق از سرزمین های اشغالی ایران است؟ 
وی با بیان اینکه آیا ایجاد شغل و زندگی آبرومندانه برای جوانان ایران زمین کمتر از نابودی استبداد شاهنشاهی است، تصریح کرد: بدانید اگر به خاطر این نگرانی ها و تایید مردم و کارشناسان 
بر برنامه های اقتصادی ام نبود وارد انتخابات گذشــته نمی شدم. در دوسال گذشته نیز که تهدیدات منطقه ای زیاد شــد برای حفظ امنیت کشور و مردم به لباس پاسداری برگشته ام. رضایی 
همچنین با بیان اینکه امروز ارزش هزار تومان روز انتخابات نصف شــده است تاکید کرد: همین پول های نصف شده هم در دست مردم نیست. اقتصاد قفل شده و رکود را می گویید آرامش! 

توصیه می کنم مردم را فریب ندهید، روزی حقیقت آشکار می شود.

سیاسی
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نمی توانیم در دنیای ذهنی صد سال پیش باشیم

منتخب مردم تهران در مجلس شورای اسلامی،  گفت: با تغییر نگاه خود به نظام بین الملل می توانیم مشکلات کشور را حل کنیم. غلامرضا حیدری گفت: استقلال و رفاه با تکنولوژی عجین شده است، دیگر 
نمی توان در دنیای ذهنی صد سال پیش باشیم و با این نگاه بخواهیم نیازهای امروز کشور را دفع کنیم. باید نگاه مثبتی به نظام بین المللی داشته باشیم و منافع ملی کشورمان را دوست دائمی خود تلقی کرده و 
بر اساس این شاخص میزان ارتباطات بین المللی خود را تنظیم کنیم. حیدری همچنین تصریح کرد: با تغییر نگاه به نظام بین المللی می توانیم سطح اعتماد بین المللی به کشورمان را افزایش دهیم و سرمایه 

داخلی و خارجی جذب کنیم. با جذب سرمایه و تکنولوژی زمینه ایجاد اشتغال و افزایش رفاه و معیشت مردم فراهم می شود و این عوامل به سایر شاخص های اجتماعی هم تأثیر مثبت می گذارد. این منتخب 
مردم تهران در ادامه با بیان اینکه مردم به احساس امنیت، آزادی و آرامش نیاز دارند،  افزود: دستگاه های امنیتی کشور باید دقیق عمل کنند ولی نباید به عموم جامعه بدبین باشند. نگاه این دستگاه ها 

نیز باید مثبت باشد. از سویی نظام ما جمهوری است و یکی از نیازهای نظام جمهوری، وجود احزاب است. بنابراین باید بستر برای فعالیت حزبی هم فراهم باشد و نگاه امنیتی و منفی نسبت به احزاب 
وجود نداشته باشد. البته مجلس دهم هم می تواند در این زمینه نقش مهمی داشته باشد به شرطی که برآیند عمومی مجلس نگاه خوش بینانه و مثبت باشد.

لاریجانی خلاف مواضع ما عمل نکند
جواد کریمی قدوســی دربــاره اختلاف های 
اصولگرایان و علی لاریجانی در مجلس نهم 
و حمایت این جریان از ریاست او در مجلس 
دهم گفت: در جلسه خصوص که به همراه 
چند نفر دیگر از دوســتان با آقای لاریجانی 
داشتیم، صریح و روشــن و شفاف، مواضع و 

انتقادهای خودمان را نسبت به عملکرد ایشان مطرح کردیم. او افزود: به آقای 
لاریجانــی تاکید کردم، از ابتدا تا الان و از این پس، شــما یک چهره اصولگرا 
هستید و آشنایی من با شما به سپاه پاسداران بازمی گردد که کنار یکدیگر بودیم و 
از نظر بنده، آقای لاریجانی یکی از قوی ترین روسای مجالس شورای اسلامی 
است اما به برخی مواضع ایشان در حوادث پس از انتخابات سال 88 و همچنین 
برخی مسائل در مجلس هشتم، ایراد داشته و دارم و امروز هم اگر چنین مسائلی 

پیش بیاید، ما همچنان همان رفتار گذشته را با او خواهیم داشت.

تصمیماتی که با شعور آدم بازی می کرد
مســعود پزشــکیان بــا اشــاره بــه بعضی 
اشــکال ها در مجلــس نهم گفــت: مثلا 
دیدیم که می خواســتند در  6 روز، قانون 5 
ســاله تصویب کند. این نــوع تصمیم ها در 
مجلس نهم بازی با شــعور آدم است برای 
اینکه شما هیچوقت نمی توانید یک قانون 

5 ســاله را در عرض 1 ماه یا ۲ماه جمع بندی کنید، معلوم اســت خیلی از 
مسائل نادیده گرفته شده اســت. تجربیات جمع بندی نشده و مستندات 
ارزیابی نشــده است. نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی افزود: باید 
کاری کنیم که چیزی را که به عنوان قانون می خواهیم بنویســیم، اولویت 
جامعه باشــد، مناســب ترین پیام باشــد بهتریــن روش باشــد و مقبولیت 
اجتماعی را بتواند پشــت ســر خودش داشته باشــد، این نیاز به بررسی و 

کارشناسی و تحقیق دارد.

اعتبارنامه قاضی پور تایید شد
سخنگوی شــعبه یک بررســی اعتبارنامه 
های مجلــس از تصویب تمامی اعتبارنامه 
های ارجاعی به این شعبه خبر داد. محمد 
قســیم عثمانی بــا اعلام ایــن خبر گفت:  
اعتبارنامــه همه منتخبــان مجلس که به 
این شعبه ارجاع شده بود بررسی و تصویب 

شد و اعتبارنامه نادر قاضی پور نیز با اکثریت آراء )نه اتفاق آراء( به تصویب 
رســید. قرار است در جلسه علنی فردا ) سه شــنبه( مجلس شعب 15 گانه 
گزارشی از تصویب اعتبارنامه های منتخبان را در صحن علنی ارائه کنند.  
پیش از این انتشــار کلیپی از ســخنان نادر قاضی پور در جریان انتخابات 
مجلس که حاوی اظهارات توهین آمیزی نسبت به زنان و قومیت ها بود، 
با واکنش هایی روبرو شــده بود و کمپینی برای عدم تصویب اعتبارنامه او 

تشکیل شده بود.

شمخانی: در عراق از 
مرزهای خود دفاع می کنیم

دریابــان علــی شــمخانی در ســومین همایــش 
تبییــن اندیشــه های دفاعــی امــام خامنــه ای که 
صبــح روز دوشــنبه در دانشــگاه صنعتــی مالــک 
امیــدوارم  کــرد:  اظهــار  شــد،   برگــزار  اشــتر 
ایــن همایش بــه توســعه اقــدام و عمــل در حوزه 
 دفاع منجــر شــود و هدفش فقــط تولیــد گفتمان 

نباشد.
وی گفــت: در کشــور شــاید یکــی از مقرب ترین 
رهبــری،  فرامیــن  اجــرای  در  دســتگاه ها 
نیروهــای مســلح هســتند و ایــن مایــه افتخــار 
اســت. کســانی که روزی نقــش سربازســازی در 
آزادســازی خرمشــهر داشــتند امــروز در میــدان 
و ولایــت ســرباز  فرامیــن رهبــری  بــه   عمــل 

هستند.
دبیر شــورای عالی امنیــت ملی درباره چشــم انداز 
مســائل دفاعــی و امنیتــی کشــور، گفــت: ما در 
حــال حاضــر بــا چالش هــای دوگانــه یــا دوگانه 
چالش زا مواجه هســتیم. مــا به مفهــوم جمهوری 
اســلامی ایران قدرتی برآمده و ملموس شــده ایم و 
هم زمــان تهدیــدات و آســیب پذیری های مان هم 
افزایــش یافته اســت. بیــن فرصت هــا و تهدیدات 
مــا پیوســتگی وجــود دارد و ثبــات پیش شــرط 
 توســعه اقتصادی کشــور و جایــگاه مــا در منطقه 

است.
وی ادامــه داد: امروز ماهیت تهدیــدات تغییر کرده 
است. قبلًا آمریکا و اســرائیل تهدیدات ما محسوب 
می شــدند اما امروز دیگر تهدیدات ســنتی نیســتند 
بلکه از ســوی گروه هــای تکفیــری در جنگ های 
نیابتی هســتند و بسیار موثر اســت که از این میدان 
پیروز خــارج شــویم. اقتــدار ایــران ابرقدرت ها در 
 منطقــه را مجبــور کــرده تــا از تهدیــد نظامــی ما 

دور شوند.
وی تأکیــد کرد: مــا باید ســرباز اقتصــاد مقاومتی 
باشیم. باید بیل و کلنگ برداریم و همچنین ضرورت 
پرداختن به اقتصاد مقاومتی را برای مردم جهت دهی 

کنیم. 
بایــد صرفه جویی کــرده و جلوی اســراف را بگیریم 
و همپــای با ایــن مســأله در حوزه دفاعــی و دانش 
کــه از ارکان اصلــی ادبیــات و گفتمــان رهبــری 
اســت،  عمل کنیم و اگــر بتوانیم به ایــن توانمندی 
برســیم ثبات و توســعه ما به سمت شــناخته شدن 
از ســوی قدرت هــای دیگــر حرکــت می کنــد و 
 بدیهی اســت کــه می توانیم به یک الگــو در منطقه 

تبدیل شویم.
شــمخانی افــزود: عــلاوه بر اینهــا همزمــان باید 
قــدرت دفاعی خــود را به نمایــش بگذاریــم. ما در 
عــراق از مرزهــای خــود دفــاع می کنیــم و اجازه 
نمی دهیم در 50 کیلومتــری مرزهای ایران اقدامی 
صــورت گیــرد. مــا از مــردم ســوریه در مقابلــه با 
 تکفیری ها و همچنین از آرمان های مردم فلسطین 

دفاع می کنیم.
وی خاطرنشــان کــرد: تولید این قــدرت  آفت هایی 
از جملــه نفــوذ دارد. نفــوذ در تصمیم ســازان و 
تصمیم گیران به شــکل یک فرآیند عمل می کند اما 
مقام معظم رهبری بسیار حساس است و به سرعت 
عکس العمل نشان می دهد و از دستاوردهای نظام 
و قدرتی که تولید شــده و اســتقلال کشــور صیانت 

می کند.

 دولت نمی تواند چرا حج لغو شد؟
درمورد حصر کاری کند رئیس ســازمان حج و زیارت با افشاگری کارشــکنی عربســتان در موضوع حج، از محتوای 11 بند منفی تحکم آمیز 

ســعودی ها در تفاهم نامه ای که دولت ایران حاضر به امضای آن نشد، پرده برداشت. وی ممنوعیت نصب پرچم ایران 
روی ساختمان ها، ممنوعیت استقرار چادرهای امداد و نجات ایران در مسیرها، ممنوعیت برگزاری مراسم ها ازجمله 

دعای کمیل ازجمله موارد مطرح شده از سوی عربستان عنوان کرد.

تفاهم نامه پیشنهادی عربستان کاملا یک طرفه بود
 ســعید اوحدی با بیان اینکه دولت عربســتان بیش از 11 بند را به تفاهم نامه حج ایران و این کشور اضافه کرده بود که 
سال های گذشته خبری از آنها نبود گفت: محدودیت در استفاده  زائران ایرانی از هواپیمای شرکت های داخلی و صدور 
ویزا در کشور ثالث از جمله  این بندهای منفی تفاهم نامه حج بود که بعد از ساعت ها رایزنی نظر آنها در این باره تغییر کرد؛ 
اگر چه در موضوع صدور ویزا در خاک ایران، هیچ هماهنگی و توافقی بین وزارت خارجه عربســتان و حافظ منافع آنها 
در ایران یعنی سفارت سوئیس صورت نگرفته بود. وی بیان کرد: تفاهم نامه پیشنهادی عربستان کاملا یک طرفه بود 
و روح تفاهم نامه های قبلی در آن جریان نداشت. برداشت ما این بود که اگر دولت عربستان اعتقاد دارد حج از مسائل 
سیاسی جداست، پس چرا چنین تفاهم نامه ای را آن هم با تاخیر و با اعمال محدودیت، تنظیم می کند؟ ما به آنها متذکر 
شدیم که استفاده از ناوگان هوایی داخلی حق زائران ایرانی است و قانع کردن طرف سعودی حدود سه ساعت و نیم زمان 
برد. اوحدی تاکید کرد: در خصوص صدور ویزا وزارت حج عربســتان هیچ اراده ای نداشت و در دور نخست مذاکرات، 
صراحتا اعلام کرد که باید با وزارت خارجه شان هماهنگ کند و تاکید کرد راهکاری تبیین نکرده اند. این چگونه ممکن 
است؟ ما برای امضا تفاهم نامه به عربستان رفته بودیم. دولت این کشور با ایران روابط سیاسی اش را قطع کرده است، 
مگر می توانستند راهکاری نداشته باشند؟ مساله آن است که عربستان اراده جدی برای نپذیرفتن زائران ایرانی داشت 

و می خواست با خریدن زمان، مانع حج ایرانی ها شود.

ممنوعیت نصب پرچم و استقرار چادرهای امداد و نجات ایران
رئیس ســازمان حج و زیارت به دیگر بندهای منفی این تفاهم نامه اشاره کرد و گفت: ممنوعیت نصب پرچم جمهوری 
اسلامی ایران در ساختمان های مورد استفاده زائران ایرانی و همچنین در مسیر حرکت زائران، یکی از بندهای منفی 
این تفاهم نامه بود. این در حالی اســت که ما پیشنهاد داده بودیم در مسیرهای پرازدحام، تابلوهای اطلاع رسانی مزین 
به پرچم جمهوری اســلامی ایران نصب شــود تا هدایت زائران در چنین مناطقی به درســتی و با رفع مشــکلات قبلی 
صورت گیرد. تنها امکان ما برای اطلاع رسانی، پرچم کشــورمان است. چه دلیلی برای محدود کردن آن وجود دارد، 
غیر از اینکه عربســتان با عینک ذره بینی به حج ایرانی ها نگاه می کند؟ اوحدی ادامه داد: اعمال محدودیت در تعداد 
درمانگاه های ایران در عربســتان هنگام موســم حج، اعمال محدودیت در انتقال دارو برای استفاده  زائران ایرانی در 
عربستان، اعلام جزئیات اطلاعات پزشکان ایرانی اعزامی به حج و همچنین تعیین ظرفیت برای پزشکان، بند منفی 
دیگر این تفاهم نامه بود که واکنش صریح ما را در پی داشــت. وی اضافه کرد: عربستان همچنین استقرار چادرهای 
امداد و نجات ایرانی ها را در مسیر جمرات و مشعر، ممنوع و تاکید کرد که درمانگاه های ایرانی باید مجوز استقرار داشته 
باشند. چنین محدودیت هایی در شرایطی اعمال می شود که عربســتان به عنوان میزبان حجاج باید قبول کند که در 

فضای مشورتی، خدمات را توسعه دهد، نه آنکه آن را محدودتر کند.

ماجرای مچ بندهای الکترونیکی و دعای کمیل
او همچنین درباره دســتور عربســتان برای اســتفاده  زائران ایرانی از »مچ بند الکترونیکی«، توضیح داد: متاســفانه 
رســانه های ایرانی به موضوع دستبند، درســت نپرداختند. خود سازمان حج اســتفاده از چنین دستبندی را به عنوان 
جایگزین کارت های PVC که در فاجعه منا مخدوش و شناسایی زائران را دشوار کرد پیشنهاد کرده بود، ولی مساله آنجا 
بود که دولت عربستان صراحتا اعلام کرد این مچ بندها را خودش طراحی می کند و به ایران اجازه نمی دهد طرح خود 
را اجرا کند. اوحدی سپس به بند منفی دیگری از این تفاهم نامه  امضانشده اشاره کرد که بحث داغ رسانه های سعودی 
نیز بوده است و درباره  آن گفت: آنها تاکید کردند که زائران ایرانی حق برگزاری هیچ مراسمی را در اماکن عمومی ندارند. 
پرســش ما این است که مگر حج غیر از این اســت که بهره برداری معنوی از آن می شود؟ آیا برگزاری جشن غدیر خم و 
سوگواری برای شهادت ائمه )ع( خلاف است؟ وزیر حج عربستان در دو دور مذاکرات، منطقی برای پاسخگویی نداشت.

آیت الله هاشمی رفسنجانی درباره احتمال دیدار روحانی و اوباما گفت: »در این شرایط اصلًا احتمالش هم نیست. وقتی 
رهبری مخالف باشــند، آقای روحانی این کار را نمی کنند. حتی آن تلفنی که کردند، در آنجا به ایشــان فشار آمد که تلفن 
کردند«. رئیس  مجمع تشــخیص مصلحت نظام در گفت وگو با »آفتاب نیوز« درباره آینده روابط ایران و آمریکا اظهار کرد: 
»اگر آمریکایی ها عقل به خرج بدهند و درست عمل کنند، می توانند به جای خوبی برسند. من راه حلش را این می دانم که 
آمریکایی ها مدتی باید نرمش نشان بدهند«. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در بخشی از این گفت وگو، در پاسخ 

به پرسشی درباره رفع حصر نیز تاکید کرد: »درباره حصر نباید از دولت توقعی داشته باشید. دولت نمی تواند کاری بکند«.

مسئله مان با عربستان قابل حل است
هاشــمی رفسنجانی درخصوص آینده روابط ایران و آمریکا گفت:  آمریکایی ها حتی بیشتر از ما می خواهند که با ما رابطه 
داشته باشند. ولی در زمان امام)ره( ایشان هیچ وقت راه ندادند. در زمان آیت الله خامنه ای هم ایشان هیچ وقت به صورت 
رابطه مســأله را مطرح نکردند. تنها اقدامی که کردند، حدود یک ســال قبل از اینکه دولت آقای روحانی بیاید، ایشــان با 
میانجی گری ســلطان عمان که از طرف آمریکایی ها به او پیشنهاد شده بود، آنها خدمت آقا آمدند و ایشان موافقت کردند 
که مذاکره در عمان به صورت محرمانه مطرح شود. دو جلسه هم برگزار شد. معلوم شد که این مذاکرات به جایی نمی رسد. 
وی با بیان اینکه اگر آمریکایی ها عقل به خرج بدهند و درست عمل کنند، می توانند به جای خوبی برسند اظهار کرد: آن ها 
در داخل خودشان مشکلات زیادی دارند و بیشتر از ما مشکل دارند و ما هم در اینجا مخالف و موافق، تندرو و معتدل، داریم. 
در آمریکا که جمهوری خواهان کنگره را دارند، عملًا مخالف این کار بودند. اسرائیلی ها که خیلی در آنجا طرفدار و نفوذ دارند، 
مخالف هستند. کشورهای منطقه که نفتی هستند و آمریکایی ها در منطقه با آنها کار دارند، مخالف هستند. اوباما تحت فشار 
همه ی اینها جریان را هدایت کرد و به اینجا رساند، ولی آن مشکلات داخلی باقی است.  رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درخصوص دیدار روحانی و اوباما گفت: در این شرایط اصلًا احتمالش هم نیست. وقتی رهبری مخالف باشند، آقای 
روحانی این کار را نمی کنند. حتی آن تلفنی که کردند، در آنجا به ایشان فشار آمد که تلفن کردند. فکر می کنم در این شرایط 
زمینه ی ملاقات آقای روحانی نیست و آقای روحانی هم اقدام نمی کند.  هاشمی درمورد رابطه با عربستان تاکید کرد: من 
این موضوع را قابل حل می دانم. الان که بدتر از بعد از جنگ نیست. در جنگ، عربستان چقدر به صدام کمک می کرد! بعد از 
جنگ در مدت کوتاهی توانستیم عربستان را به یک همکار در منطقه تبدیل کنیم. وی با بیان اینکه همه مسائل فی مابین را 
داشتیم حل می کردیم گفت: ولی دولت قبل برخوردهای دیگری کرد. من فکر می کنم باز هم می شود. آنها می دانند که حتی 
اگر همه با هم باشند، نمی توانند با ایران کاری بکنند. با یمن به آن صورت نتوانستند کاری بکنند، در حالی که همه جمع شده 

بودند. ایران با همه کشورهای منطقه فرق دارد. من فکر می کنم با عربستان می توانیم مسأله را حل کنیم.

هرکسی را که فکر می کردند رای می آورد، سلب صلاحیت کردند
هاشمی رفسنجانی درخصوص اینکه اخیراً نقل قولی از او در رسانه ها منتشر شد مبنی بر اینکه با توجه به فضایی که پیش 
آمــده ، او با خیال راحت می تواند از این دنیا وداع کند اظهار کرد: آن حرف من متوجه نقطه خاصی بود. سیاســت دنیا، 
سیاســت منطقه و سیاست داخلی همیشه در تحول است. هیچ سیاستمداری خیالش راحت راحت نیست. مخصوصاً 
اینکه کشورها و افرادی دشمن هســتند. ما دشمن کم نداریم. به همین خاطر خیال هیچ کس راحت نیست. آن جمله 
من مربوط به یک ناراحتی، یعنی مربوط به انحراف اجرایی کشــور بود. آن حالت هر کســی را نگران می کرد که کشور 
را دارند به گونه ای اداره می کنند که به بن بســت و شــاید به جنگ می رســد.  وی با بیان اینکه اگر یارانه را صرف تولید و 
اشتغال کنند و در هر خانه یک نفر شاغل باشد، احتیاج به یارانه نیست که به هر نفر ماهی 45 هزار تومان بدهیم اظهار 
کرد: واقعاً نگران بودیم که این انقلاب کجا می رسد. تندروی هایی که بعضی از گروه های سیاسی، بعضی از آقایان قم، 
بعضی از افراد شــاخص روحانیت و تریبون ها می کردند، چیزهایی بود که مردم را از انقلاب دور می کرد. هاشمی تاکید 
کرد: در دو انتخابات هم ثابت کرد که فهمیده عمل می کند. در انتخابات اخیر می دانید که هر کسی را که فکر می کردند 
گاه بودند که به پیشنهادهای بعدی به خوبی رأی دادند و این  رأی می آورد، ســلب صلاحیت کردند. ولی مردم آن قدر آ

نشان داد که مردم راهشان را پیدا کرد ه اند. 

ایسنا نوشت: مجالس دهگانه و سهم منتخبین تهرانی  از هیات رئیسه مجلس
مجلس دهم در تاریخ مجالس دهگانه جمهوری اسلامی تنها مجلسی است که از منتخبین مهمترین حوزه انتخابیه کشور یعنی تهران، 

گزینه ای در بین سه عضو شاخص هیئت رئیسه مجلس یعنی رئیس و نواب آن وجود ندارد.

 خبرآنلاین نوشت: »ریاست« لاریجانی مرکز ثقل امید اصولگرایان
در یک سوی میدان رقابت بر سر کرسی ریاست مجلس؛ محمدرضا عارف، مرد اول اصلاح طلبان بود که با بیشترین رای تهرانی ها به 

پارلمان رسیده بود و سویی دیگر نیز علی لاریجانی با کوله باری از تجربه ریاست بر مجلس.

 تسنیم نوشت: شغل جدید نمایندگان پیشین تهران چیست؟
ار نهمین دوره مجلس شورای اسلامی یک هفته ای است که تمام شده و حالا سوال اینجاست "نمایندگانی که چهارسال راه میدان 

بهارستان را برای حضور در ساختمانی هرمی شکل در شرق این میدان در پیش می گرفتند، از این پس سر چه کاری حاضر می شوند؟"

 فردا نیوز نوشت: ریاست مجلس؛ پاداش دولتی ها به لاریجانی
آنان که مدعی دموکراسی خواهی و قائل به چرخش قدرت و حاکمیت عقلانیت بوروکراتیک هستند به طبع نباید از اقتضائات آن عصبانی و 

افسرده شوند و هرجا که فرد مدنظرشان مورد انتخاب قرار نگرفت اخلاق محور شوند.

عکس روزسایت نگار

بازگشت پیکر شهید 
مدافع حرم علی اصغر 
شیردل پس از یکسال.

خبرنامه
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رصدخانه

یک ذهن نازیبا!
هدف وزیر خارجه سعودی از تکرار ادعاهای واهی علیه ایران چیست؟

طی چند روز گذشــته، مواضع ضد ایرانی وزیر خارجه عربســتان به شدت 
در کانون توجه رســانه های منطقه قرار گرفته و بحث درباره تداوم رویکرد 
خصمانه دولت سعودی در قبال جمهوری اسلامی ایران، بار دیگر به یکی 
از موضوعات مهم و مورد توجه تبدیل شــده است. مواضعی که هرچند با 
پاسخ محکم مقامات ایرانی روبرو شــده، اما طرف سعودی از تکرار آن ها 
دست برنداشته و مکرراً به بیان آن ها اقدام می کند. این مواضع در شرایطی 
مطرح می شود که طی چند ماه گذشــته و در پی مجموعه ای از تحولات 
که حمله به ســفارت عربســتان ســعودی در ایران را در پی داشت، روابط 
تهران و ریــاض در یکی از تیره ترین دوره های خود از ابتدا تاکنون به ســر 
می برد و در آخرین نمونه، کارشکنی های طرف سعودی مانع از آن شد که 
دو طرف بتوانند به توافقی برای اعزام حجاج به عربســتان در سال جاری 
دســت پیدا کنند. مجموعه این عوامل، حکایت از آن دارد که دستکم در 
کوتاه مدت، عربستان خواســتار تنش زدایی و خارج شدن از فاز تقابلی در 

برابر ایران نیست.
در تازه تریــن مــورد از ادعاهای عــادل الجبیر، وزیر خارجه ســعودی 
علیه ایران، وی روز گذشــته و پــس از دیدار با همتای انگلیســی خود 
در جده، مدعی شــد که ریاض و لندن درباره ضــرورت توقف آنچه وی 
»دخالت هــای ایران در امــور منطقه می خواند«، به توافق رســیده اند. 
جبیر در کنفرانس مطبوعاتی مشــترک با فیلیپ هاموند مدعی شــد که 
ایران با حمایت از تروریســم و شــبه نظامیان در عراق و ســوریه باعث 
انزوای خود شــده و باید این سیاســت را تغییر دهد. وی اظهار داشت: 
»ایران با حمایت از تروریسم و شــلیک موشک های بالیستیک و نقض 
قطعنامه های شــورای امنیت و مداخله در امور کشورهای دیگر و ترور 
دیپلمات ها و قاچاق مواد منفجره، خودش را به انزوا کشــانده اســت«. 
وزیر خارجه ســعودی همچنین در ادامه مدعی شــد: »ایران به سوریه 
و عراق شــبه نظامی و به دیگر کشــورهای منطقه و از جمله عربستان 

سعودی باندهای مسلح فرستاده است«!
وزیر خارجه رژیم آل در ادامه با بیــان ادعایی دیگر مبنی بر این که »ایران 

ســعی دارد به بحرین و یمن ســلاح قاچاق کند«، دربــاره نقش ایران در 
تحولات عراق نیز گفت: »حضور ایران در عراق به هرشــکلی که باشــد، 
قابل قبول نیســت«. وی افزود: »ایران همسایه ماست و ما سعی داریم با 
آن همزیستی داشته باشیم«. افزون بر این، وی بدون اشاره به درخواست 
حکومــت قانونی عراق از ایران بــرای کمک به مبارزه با تروریســت های 
تکفیری، با متهــم کردن ایران به اعزام شــبه نظامیان شــیعه به عراق، 
مدعی شد: »سیاســت های فرقه گرائی در عراق، ناشی از سیاست های 
ایران در در این کشور اســت«. الجبیر همچنین با طرح ادعاهایی حق به 
جانب و بدون اشاره به کارشکنی های دولت سعودی، در خصوص اعزام 
اتباع ایرانی برای مراســم حج گفت: »عربســتان هیچ کشوری را از ادای 
مناسک حج منع نمی کند. ایران از امضای یاداشت تفاهم برای برگزاری 
حج خودداری کرد. ایران خواستار حق برگزاری راهپیمایی در ایام حج بود. 

برخی از درخواســت های ایران را پذیرفتیم، ولی آن هــا بازهم از امضای 
تفاهم نامه خودداری کردند«. 

این اظهارات در شرایطی بار دیگر از سوی وزارت خارجه عربستان مطرح 
شد که مواضع مشــابه وی درباره ایران که چند روز پیش بیان شده بود، با 
پاسخ و واکنش مقامات جمهوری اســلامی ایران روبرو شده بود. سه روز 
پیش، سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در واکنش به اظهارات جبیر 
مبنی بر مداخله ایران در امور عراق، به شدت به این اظهارات واکنش نشان 
داده و آن را محکوم کرد. حســین جابری انصاری درباره روابط جمهوري 
اسلامي ایران و عراق گفت: »ملت عراق براي تشخیص منافع و دوست 
و دشــمن خود نیازی به اظهارات وزیر خارجه کشوري ندارد که در کمتر از 
یک دهه و نیم اخیر، بزرگترین عامل و حامي بي ثباتي و حمایت از تروریسم 
در عراق، منطقه و جهان بوده اســت«. وی افزود: »حضور مستشــاران 

نظامي ایران در عراق تحت فرماندهي سردار قاسم سلیماني به درخواست 
دولت قانوني این کشور و براي مبارزه با تروریست ها و افراط گرایاني است 
که عراق و منطقه را با بی ثباتی و ناامنی مواجه کرده اند. سخنگوی وزارت 
امور خارجه از عادل الجبیر خواســت به جای تلاش در جهت فریب افکار 
عمومی و تحریف واقعیت ها، فراموش نکند که کشــورش هم اینک و در 
سطح بین المللي به عنوان اولین و خطرناك ترین حامي تروریسم و گسترش 

ناامني در جهان شناخته مي شود«. 
واکنش بعدی به اظهارات جبیر، از ســوی محســن رضایی، دبیر مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بــود. رضایــی در یادداشــتی کــه در صفحه 
اینستاگرامش منتشر شد، نوشت: »آقای جبي،ر وزیر تازه وارد عربستان 
می گوید دولت عراق حق ندارد براي دفاع از کشورش از ایران کمك بگیرد 
و از طرف دیگر، اشــغال یمن را حق قانوني خود می دانــد و یا با تانک وارد 
بحرین شده اند و از طرفی حتی حاضر نیستند حفاظت از اتباع کشورهای 
دیگر را در مراسم حج بپذیرند و در دادن ویزا کارشکنی می کنند. رفتار ایشان 
مشابه همان افراد بدوی و صحرانشیني است که تازه به شهر آمده اند و شتر 
خودرا در وسط میدان ریاض خوابانده اند. آقای جبیر! چند هفته اي ایران  

بیایید تا به شما آموزش سیاسی و دیپلماسی بدهیم«!
به هر حال، تکرار اظهارات و موضع گیری ضد ایرانی جبیر نشــان داد که 
وی نه تنها به واکنش های رســمی طرف ایرانی توجهــی ندارد، بلکه گویا 
عامدانه و در یک راهبرد از پیش تدوین شــده، در پی دامن زدن به تنش ها 
و تحریک طرف مقابل اســت تا از این طریق، آتش تقابل با ایران در سطح 
منطقه را سعودی ها از مدت ها پیش با اقداماتی از قبیل حمایت از گروه های 
تروریســتی در عراق و سوریه شــعله ور کرده اند، همچنان برافروخته نگه 
دارد. تردیدی نیســت که یکی از اصلی ترین اهداف وزیر خارجه عربستان 
و مجموعه دولت این کشــور، آن اســت کــه ایران را به عنــوان بازیگری 
غیرمسئول در عرصه بین المللی نشــان داده و جلوی بهبود روابط جامعه 
بین المللی با ایران را بگیرند. اقدامی که البته تاکنون ثابت شده که در هیچ 

سطحی به نتیجه مطلوب و مورد نظر سعودی ها نرسیده است. 

نیروهای عراقی وارد فلوجه شدند
در ادامه عملیات آزادســازی فلوجه از اشغال تروریست های داعش و در شــرایطی که مقامات عراقی از آغاز مرحله جدید عملیات در این شهر سخن می گفتند، صبح امروز خبر رسید که نیروهای عراقی توانسته اند وارد فلوجه شوند. به این 
ترتیب، عملیات آزادسازی این شهر وارد جدی ترین مرحله خود تاکنون شده است. خبرگزاری فرانسه صبح امروز در توئیتی فوری به نقل از فرماندهان نظامی عراقی خبر داد که نیروهای عراقی توانسته اند وارد شهر فلوجه شوند؛ این اتفاق، 

درست یک هفته پس از آغاز عملیات آزادسازی فلوجه رخ می دهد. عملیات مذکور دوشنبه هفته گذشته آغاز شد. بر اساس گزارش ها، نیروهای عراقی بامداد امروز به وقت محلی از سه محور به شهر فلوجه یورش بردند. 
صباح النعمان ســخنگوی دستگاه مبارزه با تروریسم عراق به خبرگزاری فرانســه گفته: »ما عملیات خود برای ورود به فلوجه را در ساعات اولیه صبح امروز آغاز کردیم«. گفتنی است، شب گذشته، حیدر العبادی، نخست وزیر عراق گفته 
بود که عملیات آزادســازی فلوجه در 48 ساعت آینده وارد ســومین مرحله خود می شود. وی افزود: »اهالی فلوجه یا باید از طریق گذرگاه های امن از این شهر خارج شوند یا اینکه در خانه های خود تا زمان آزادسازی آن بمانند«. العبادی از 
تشکل های سیاسی خواست تا اختلافات خود را فراموش کرده یا آنها را تا زمان پایان عملیات نظامی به تعویق بیندازند، به ویژه که اوضاع کنونی نیازمند همیاری همگان و تداوم برگزاری جلسات پارلمان است. شهر فلوجه در 50 کیلومتری 

بغداد، پایتخت عراق قرار دارد و مهم ترین پایگاه عناصر تروریستی داعش در استان »الانبار« به شمار می آید و آزادسازی آن به معنای خشکاندن یکی از ریشه های اصلی بحران است. 

چیدمان مجسمه های بازمانده برای نمایش زندگی قربانیان سیل ده سال پیش 
در اندونزی

اعضای گروه ضد فاشیسم مقابل پلیس؛ 
استرالیا

بازگرداندن جسد مهاجران غرق شده به ایتالیا؛ بیش از 700 مهاجر در روزهای اخیر در دریای مدیترانه غرق شده اند.

زن 1۲0 ساله روسی در آستاراخان؛ 
پیرترین فرد روسیه

اظهارنظر پسر »ترامپ« درباره 
دلیل نامزدی پدرش

اریک ترامپ، پســر دونالــد ترامپ، نامــزد جمهوری خواهان در 
انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا می گوید کــه امضای توافق 
هســته ای با ایران و تهدید موجودیت رژیم اســرائیل، پدرش را به 
شرکت در این رقابت سیاسی متقاعد کرده است. وی اظهار داشته: 
»صادقانه اگر بخواهم بگویم، فکر می کنم توافق هسته ای ایران 
یکی از چیزهایی بــود که او را به ورود به رقابــت مجبور کرد؛ فکر 
می کنم که این ماجرا برای او از عوامل تغییر دهنده قواعد بازی بود«. 
اریک به زمان اعلام خبر توافق اشاره کرد و افزود: »آنگاه بود که او 
بالاخره گفت "بچه ها، می روم که یک تلاش واقعی به کار ببندم"«. 

افشاگری درباره سفرهای خارجی 
رهبر سابق طالبان

سرکرده سابق طالبان در ده سال گذشــته از طریق پاکستان، 
با گذرنامه پاکســتانی و نــام جعلی بارها به کشــورهای منطقه 
سفر کرده اســت. ذبیح الله مجاهد، سخنگوی رسمی طالبان 
می گویــد ملا اختر منصور علاوه بر ســفر بــه بحرین، بیش از 
18 بار به دبی ســفر کرده تا برای عملیات مسلحانه طالبان در 
افغانســتان کمک مالی دریافت کند. منصور با آن که از ســال 
۲001 در لیســت سیاه ســفرهای هوایی، منتشر شده از سوی 
سازمان ملل متحد قرار داشته، به راحتی در کشورهای منطقه 

تردد می کرده است.

حضور پنهانی نیروهای نظامی 
انگلیس در لیبی

نیــروی هوایی ویژه انگلیس در لیبی در حال جنگ اســت، اما 
اطلاعاتی در این زمینه به پارلمان انگلیس ارائه نشــده است. 
مایکل فالون، وزیر دفاع انگلیس، تلاش کرد ســؤالات مرتبط 
با ایــن موضوع را رد کند کــه آیا انگلیس در حــال برنامه ریزی 
برای اســتقرار ارتش این کشــور در لیبی اســت یا خیر. فالون 
گفت: »انگلیس در حال برنامه ریزی برای ترســیم یک نقشه 
جنگی برای نیروهای انگلیسی در لیبی نیست و اگر قرار باشد 
ارتش در لیبی مستقر شود، این موضوع نخست باید در پارلمان 

مطرح شود« .

پیشنهاد جدید روسیه به آمریکا 
درباره سوریه

سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه، در تماس تلفنی با جان 
کری، همتای آمریکایی خود، درباره اوضاع سوریه و مرزهای این 
کشور با ترکیه، با وی رایزنی کرد. در این تماس تلفنی، طرف روس 
پیشنهاد عملیات مشترک نظامی علیه تروریست های سوری را 
برای بار دیگر به آمریکایی ها ارائه داده؛ پیشنهادی که قبول آن 
توسط آمریکایی ها، پیش از این از جانب مسکو اعلام و از جانب 
واشــنگتن، تکذیب شــده بود. وزرای خارجه دو کشور، بر لزوم 
تلاش، برای اجرایی شدن قطعنامه های ملل متحد در خصوص 

آتش بس و رسیدن کمک های بشردوستانه، موافقت کرده اند.

بین الملل


